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Br.0012.6.2023 

 

Protokół Nr 35/2023 

z posiedzenia Komisji Rolnictwa, Leśnictwa i  Ochrony Środowiska 

Rady Powiatu Mławskiego 

odbytego w dniu 13 września 2023 roku, 

pod przewodnictwem  

Pana Witolda Okumskiego - Przewodniczącego Komisji 

 

 

Punkt 1 

Otwarcie posiedzenia. 

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Otworzył trzydzieste piąte posiedzenie Komisji, powitał członków Komisji i zaproszonych gości. 

 

Punkt 2 

Stwierdzenie prawomocności obrad. 

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Stwierdził, że w posiedzeniu uczestniczy pięciu członków Komisji, wobec czego obrady są 

prawomocne. 

 

Punkt 3 

Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia Komisji. 

 

Komisja jednogłośnie przyjęła protokół Nr 34/2023. 

 

Punkt 4 

Uchwalenie porządku obrad. 

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Zaproponował następujący porządek obrad: 

 

1. Otwarcie posiedzenia. 

2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia Komisji. 

4. Uchwalenie porządku obrad. 

5. Informacja Nadzorów Wodnych z działań podejmowanych na obszarze powiatu mławskiego. 

6. Zapytania i wolne wnioski. 

7. Zamknięcie posiedzenia. 

 

Wspomniał również, że na ostatniej Sesji Rady Powiatu radny Marek Linkowski wnioskował, aby  

na posiedzenie Komisji Rolnictwa, Leśnictwa i Ochrony Środowiska zaprosić przedstawicieli 

pszczelarzy. Na bieżącą Komisję nie udało się nikogo zaprosić, jednak na kolejnym posiedzeniu 

takie osoby się pojawią, aby porozmawiać o sytuacji producentów miodu. 

 

Pan Marek Linkowski- Członek Komisji 

Powiedział, że nie chodzi tylko o miód i problemy z jego sprzedażą, a również o to, co produkują 

pszczoły poza miodem (np. pyłek kwiatowy, wosk pszczeli). Sytuacja całego pszczelarstwa jest 

trudna a wiadomo, że pszczoły są potrzebne naturze.  
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Komisja jednogłośnie przyjęła porządek obrad zaproponowany przez Przewodniczącego Komisji. 

 

                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                           

Punkt 5 

Informacja Nadzorów Wodnych z działań podejmowanych na obszarze powiatu mławskiego. 

 

Pani Beata Raźniak- Kierownik Nadzoru Wodnego w Mławie 

Poinformowała, że Nadzór Wodny w Mławie obejmuje swoim zasięgiem powiat mławski, a także 

południowo - wschodnią część powiatu działdowskiego oraz w niewielkim stopniu powiat 

żuromiński. Całkowita powierzchnia obszaru objęta zasięgiem Nadzoru Wodnego w Mławie 

wynosi 486 km². Teren działania Nadzoru Wodnego w Mławie obejmuje następujące gminy w 

powiecie mławskim: Wiśniewo, Szreńsk, Szydłowo, Radzanów, Strzegowo, Lipowiec Kościelny, 

Mława, Stupsk, Wieczfnia Kościelna. W powiecie żuromińskim są to: Bieżuń, Żuromin, Kuczbork-

Osada, w powiecie działdowskim: Działdowo, Iłowo-Osada. Na terenie administrowanym przez 

Nadzór Wodny w Mławie sumaryczna długość cieków wynosi 106,726 km. Na terenie Nadzoru 

Wodnego w Mławie znajdują się następujące rzeki: Mławka – długość 46,052 km; Seracz – 17,700 

km; Gryczak – 5,890 km; Sewerynka – 15,030 km; Krupianka – 7,246 km; Przylepnica – 3,589 km; 

Kozak – 7,246 km; Dwukolanka – 1,630 km (rzeka ta znajduje się również na terenie województwa 

warmińsko – mazurskiego). 

Na obszarze działania Nadzoru Wodnego w Mławie znajduje się 36 budowli hydrotechnicznych tj. 

6 jazów o piętrzeniu powyżej 1,0 m oraz 30 budowli piętrzących o piętrzeniu poniżej 1,0 m, w tym: 

6 jazów, 4 zastawki, 6 przepustów z piętrzeniem, 14 stopni z piętrzeniem.  

Na obszarze działania w Mławie znajduje się jedyny w Zarządzie Zlewni w Ciechanowie sztuczny 

zbiornik wodny administrowany przez PGW Wody Polskie. Zbiornik w miejscowości Ruda (koło 

Mławy) utworzony został przez przegrodzenie koryta rzeki Mławka ziemną zaporą czołową 

wyposażoną w budowlę przelewowo – upustową. 

Maksymalna wysokość piętrzenia wynosi 4,98 m. objętość zmagazynowanej wody – 761 tys. m³, a 

powierzchnia lustra wody przy pełnym piętrzeniu – 38,80 ha. Woda zmagazynowana w zbiorniku 

może być wykorzystana do prowadzenia nawodnień rolniczych na gruntach położonych w dolinie 

rzeki Mławka, a także do prowadzenia gospodarki rybackiej oraz rekreacji i wypoczynku. Zbiornik 

pełni też funkcję „spłaszczania” fali powodziowej na rzece Mławce.  

Do podstawowych zadań Nadzoru Wodnego należy w szczególności: 

• prowadzenie Biura Obsługi Klienta (BOK) oraz biura podawczego w zakresie właściwości 

nadzoru wodnego, 

• prowadzenie postępowań administracyjnych w zakresie zgłoszeń wodnoprawnych 

(pozwolenia wodnoprawne wydaje Zarząd Zlewni w Ciechanowie), 

• prowadzenie postępowań administracyjnych w sprawach dotyczących zwolnienia od zakazu 

grodzenia nieruchomości przyległych do publicznych śródlądowych wód powierzchniowych, 

• załatwianie skarg i wniosków oraz prowadzenie ich rejestru, 

• monitorowanie sytuacji na rzekach i ciekach naturalnych oraz informowanie Zarządu 

Zlewni o zagrożeniach w sytuacji wystąpienia ekstremalnych zjawisk hydrologicznych, 

prowadzenie współpracy z Centrum Operacyjnym Ochrony Przeciwpowodziowej RZGW, 

• opiniowanie przekroczenia cieków, przepustów, lokalizacji budynków, wylotów z 

kanalizacji, stawów, ujęć wody, zbiorników wodnych i innych obiektów, 

• dokonywanie okresowych przeglądów wód i urządzeń wodnych, 

• współudział w przygotowywaniu planu w zakresie utrzymania wód, urządzeń wodnych, 

usuwania szkód oraz uzyskiwania wymaganych prawem decyzji pozwalających na 

prowadzenie prac związanych z utrzymaniem, 

• dokonywanie odczytów wskazań urządzeń pomiarowych (jeden wodowskaz znajduje się w 

Szreńsku, gdzie wskazany jest dokładny poziom rzeki Mławki), 

• utrzymywanie i eksploatacja urządzeń wodnych oraz cieków naturalnych będących 

własnością Skarbu Państwa – Państwowe Gospodarstwo Wodne Wody Polskie oraz ich 
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nadzór nad realizacją prac wykonywanych przez firmy zewnętrzne, 

• współpraca z jednostkami samorządowymi oraz organami odpowiedzialnymi za ochronę 

środowiska i gospodarkę wodną w zakresie właściwości nadzoru wodnego, 

• zapewnienie oznakowania, utrzymywania i kontroli szlaków żeglugowych na śródlądowych 

drogach wodnych, 

• współudział w zakresie nadzoru nad wykonywaniem obowiązków użytkowników obwodów 

rybackich, 

• współpraca w akcji powodziowej i szacowaniu szkód powodziowych, 

• administrowanie obiektami nadzoru wodnego. 

Powiedziała, że prace wykonywane w 2022 roku przez Nadzór Wodny w Mławie przedstawiają się 

następująco: 

1. Zadanie dotyczące utrzymania obiektów piętrzących na terenie Nadzoru Wodnego w Mławie w 

gminie Lipowiec Kościelny, Wiśniewo, Szreńsk. 

Prace konserwacyjne polegające na: 

• obiekty na rzece Seracz  

(5 szt. jazów) – ręcznym wykoszeniu porostów z powierzchni grobli i terenu otaczającego 

budowlę, zamykaniu i otwieraniu zasuw jazu (prowadził je Zespół Wsparcia Technicznego z 

Zarządu Zlewni w Ciechanowie), regulowaniu wysokości piętrzenia w dostosowaniu do 

potrzeb oraz czyszczeniu budowli z mchów i porostów, oczyszczeniu betonowych umocnień 

dolnego i górnego stanowiska jazu z nagromadzonych osadów i roślinności, 

(9 szt. stopni) – ręcznym wykoszeniu porostów z powierzchni grobli i terenu otaczającego 

budowlę oraz oczyszczeniu betonowych umocnień dolnego i górnego stanowiska budowli z 

nagromadzonych osadów i roślinności, 

• obiekty na rzece Mławce  

(3 szt. jazów) – ręcznym wykoszeniu porostów z powierzchni grobli i terenu otaczającego 

budowlę, smarowaniu mechanizmów wyciągowych, zamykaniu i otwieraniu zasuw jazu, 

regulowaniu wysokości piętrzenia w dostosowaniu do potrzeb oraz czyszczeniu budowli z 

mchów i porostów, oczyszczeniu betonowych umocnień dolnego i górnego stanowiska jazu 

z nagromadzonych osadów i roślinności, 

• obiekty na rzece Krupiance 

(2 szt. jazów) – ręcznym wykoszeniu porostów z powierzchni grobli i terenu otaczającego 

budowlę, oczyszczeniu betonowych umocnień dolnego i górnego stanowiska jazu z 

nagromadzonych osadów i roślinności, 

(2 szt. stopni) – ręcznym wykoszeniu porostów z powierzchni grobli i terenu otaczającego 

budowlę oraz oczyszczeniu betonowych umocnień dolnego i górnego stanowiska budowli z 

nagromadzonych osadów i roślinności. 

2. Zadanie dotyczące przebudowy zastawki wodnej na rzece Sewerynce w km 4+356 na terenie 

gminy Szreńsk w miejscowości Liberadz. Na tę inwestycję zostało przeznaczonych 20 978,59 zł. 

Wykonywała ją firma pana Łukasza Świątkowskiego Zakład Usługowo-Produkcyjno-Handlowy z 

Działdowa. 

Prace polegające na:  

• ręcznym wykoszeniu porostów z powierzchni grobli i terenu otaczającego budowlę, 

oczyszczeniu betonowych umocnień dolnego i górnego stanowiska budowli z 

nagromadzonych osadów i roślinności, 

• wykonanie i rozbiórka grodzy ziemnej powyżej i poniżej budowli, mycie powierzchni 

betonowych przyczółków, skrzydełek i kładki myjką wysokociśnieniową, 

• wypełnienie ubytków betonu w przyczółkach, skrzydełkach, kładce ze szpachlowaniem 

całej powierzchni ścian ręcznie, 

• wykonanie i montaż prowadnic i barierek, 

• malowanie pędzlem lub wałkiem emalią chlorokauczukową powierzchni betonowych 

przyczółków, skrzydełek i kładki,  
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• malowanie pędzlem powierzchni stalowych prowadnic i barierek, 

• montaż brakujących dybli grubości 15 cm, wykonanie szandorów drewnianych. 

Obecnie Nadzór Wodny w Mławie wystąpił do Zarządu Zlewni w Ciechanowie o wprowadzenie 

piętrzenia na zastawce na rzece Sewerynce. 

3. Zadanie dotyczące przebudowy zbiornika wodnego „Ruda” na terenie gminy Iłowo-Osada, 

Lipowiec Kościelny. 

Od 2022 roku na terenie zbiornika wodnego „Ruda” trwa jego przebudowa, która potrwa do IV 

kwartału 2023 roku. Nadzór nad rewitalizacją sprawuje obecnie Dział Inwestycji z Zarządu Zlewni 

w Ciechanowie.  

Inwestycją realizowaną obecnie na terenie Nadzoru Wodnego w Mławie to wspomniana 

przebudowa zbiornika wodnego „Ruda”, gm. Lipowiec Kościelny, powiat mławski, województwo 

mazowieckie i gmina Iłowo – Osada, powiat działdowski, województwo warmińsko – mazurskie.  

Celem inwestycji jest poprawa stanu technicznego budowli, zmniejszenie prawdopodobieństwa 

występowania suszy na terenach przyległych, zwiększenie bezpieczeństwa powodziowego terenów 

położonych poniżej zapory, poprawa warunków tlenowych w zbiorniku, a także umożliwienie 

migracji organizmów wodnych. Całkowita wartość inwestycji (koszt dokumentacji projektowej, 

robót budowlanych, nadzorów): 15 500 000,00 zł, w tym wartość robót budowlanych: 14 654 

188,44 zł. Planowane lata inwestycji: 2014-2023.  

Postęp w realizacji inwestycji: 

• w 2014 roku opracowano dokumentację projektową, 

• dla realizacji zadania uzyskano wszystkie niezbędne decyzje administracyjne, 

• w 2019 roku wykonano aktualizację kosztorysu inwestorskiego, a następnie rozpoczęto i 

przerwano roboty budowlane, 

• w 2021 roku ponownie wykonano aktualizację kosztorysu inwestorskiego, 

• w marcu 2022 roku podpisano umowę na wykonanie robót budowlanych, 

• przedmiotowe roboty są w trakcie realizacji; roboty budowlane są finansowane ze środków 

własnych PGW Wody Polskie, a także z dotacji celowej budżetu państwa w kwocie 190 

730,00 zł.  

W 2022 roku nie były przeprowadzane prace utrzymaniowe na rzekach ze względu na zamówienia 

publiczne, gdzie oferenci składali swoje oferty, jednak jeden z nich wstrzymywał rozpoczęcie prac, 

przeciągając w czasie terminy. Ostatecznie w listopadzie żaden z oferentów nie podjął się aby 

wykonać dane prace w ciągu 40 dni. Mimo to inne prace były wykonywane, np. ze względu na dużą 

ilość zgłoszeń od rolników, mieszkańców w sprawie rozbierania tam bobrowych, wylewania rzek. 

Wszystkie wnioski, zgłoszenia są na bieżąco rozpatrywane.  

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Podziękował pani Kierownik Nadzoru Wodnego w Mławie za przedstawione informacje i poprosił, 

aby Dyrektor Rejonowy Związek Spółek Wodnych w Mławie przedstawił informacje na temat 

sytuacji Spółek Wodnych, które są ważne dla rolnictwa.  

 

Pan Paweł Ostrowski- Dyrektor Rejonowy Związek Spółek Wodnych w Mławie 

Poinformował, że Spółki Wodne, według wcześniejszych określeń, zajmują się melioracją 

szczegółową, czyli rowami melioracyjnymi, a Nadzór Wodny - rzekami. Jednak jest to system 

naczyń połączonych.  

Obowiązek utrzymania urządzeń melioracji wodnych należy do właścicieli zmeliorowanych 

gruntów rolnych, a gdy są w zrzeszeni w działającej na ich terenie Spółce Wodnej – do tej Spółki.  

Prace konserwacyjne urządzeń melioracji wodnych polegają na jednokrotnym wykoszeniu 

porostów ze skarp i dna rowów, usuwaniu kożucha roślin płynących, hakowaniu dna, wycinaniu 

odrostów krzaków, odmulaniu studni i wylotów drenarskich, naprawie zgłoszonych awarii sieci 

drenarskich oraz ręcznym i mechanicznym odmuleniu dna. Termin wykonania tych prac to 

kwiecień – listopad, czasami grudzień, w zależności od warunków pogodowych. 

Prace te są wykonywane w ciężkich warunkach terenowych. Znane są przypadki wyrzucania do 
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rowów gruzu, kamieni, opon, folii czy gałęzi. Większość prac konserwacyjnych przez ostatnie lata 

została zmechanizowana. Wiązało się to z tym, że od wielu lat jest problem z pozyskaniem osób do 

ręcznego wykaszania czy podobnego typu prac. Na dzień dzisiejszy jest tylko jedna osoba, która 

wykonuje prace ręcznie (np. wykoszenie porostów na rowach). Jest także dwóch operatorów, którzy 

zajmują się mechanicznym wykoszeniem i odmuleniem rowów w zależności od potrzeb.  

Na Walnych Zgromadzeniach Delegatów Spółek Wodnych zostało przyjęte założenie, że nie 

wszędzie da się wykosić rowy ze względu na utrudniony dostęp. Podał przykład, że jeśli na działce 

znajduje się kukurydza po obu stronach działki to nie da się nic zrobić, omija się to miejsce. Nie ma 

możliwości aby wrócić w to samo miejsce i dokończyć te prace w innym terminie, gdyż teren do 

przeprowadzenia prac jest bardzo rozległy. Nie wszyscy rolnicy są też zadowoleni z prowadzenia 

tych prac konserwacyjnych. Każdy ocenia efekt prac z perspektywy wyglądu tego co jest zrobione 

na własnej działce. Jednak Spółki Wodne muszą sytuację oceniać szerzej i czasami, nawet jeśli 

dany rów nie jest w górze wykoszony czy odmulony, a jakiś znaczny odcinek znajdujący się w 

pobliżu jest zrobiony z dołu od rzeki, to ma to wpływ na odprowadzanie wody z tych gruntów. 

Niektórzy rolnicy nie rozumieją zasady meliorantów, aby od dołu zaczynać odmulanie i następnie 

sukcesywnie, w miarę posiadanych środków, z roku na rok po danym odcinku wykonywać prace.  

W przeciągu trzech lat konserwacje na całej długości danego rowu zostają wykonane. Koniec 

końców w miarę możliwości  i środków finansowych są prowadzone prace konserwacyjne. 

Swoje uwagi dotyczące rozmiaru i jakości robót konserwacyjnych rolnicy mogą przekazywać do 

biura Związku lub bezpośrednio osobie prowadzącej nadzór nad robotami.  

Gminne Spółki Wodne działają w oparciu o Statut Spółki oraz plan pracy i budżet uchwalany 

corocznie na Walnym Zgromadzeniu Delegatów Gminnej Spółki Wodnej.  

Rejonowy Związek Spółek Wodnych w Mławie aktualnie zrzesza 7 gminnych Spółek Wodnych, tj.: 

Dzierzgowo, Radzanów, Stupsk, Szreńsk, Szydłowo, Wieczfnia Kościelna i Wiśniewo. Poza 

odpłatną konserwacją od lat dziewięćdziesiątych jest również gmina Lipowiec Kościelny i 

Strzegowo. Różna jest długość urządzeń melioracyjnych (rowów, sieci drenarskich) oraz 

powierzchnia zmeliorowana na poszczególnych Spółkach. Zróżnicowana jest również wysokość 

uchwalonej składki członkowskiej na 2023 rok. W odpłatnej konserwacji cztery Spółki posiadają 

długość urządzeń powyżej 100 km. Są to: GSW Dzierzgowo – 144,6 km, GSW Radzanów – 119,4 

km, GSW Stupsk – 137,5 km, GSW Wiśniewo – 109,8 km. Pozostałe spółki to: GSW Wieczfnia 

Kościelna – 76,5 km, GSW Szreńsk – 66,8 km, GSW Szydłowo – 53,4 km. Nie ma takiej Spółki 

będącej w Związku, która byłaby objęta płatną konserwacją w 100%. Wieś będąca poza Spółką 

Wodną, według Prawa Wodnego nie może zostać wykreślona, natomiast powinna we własnym 

zakresie wykonywać konserwacje. Nie jest też to proste, gdyż konserwacje te należy wykonywać w 

określonym czasie. 

W GSW Dzierzgowo jest 5 różnych składek: 49/53/58/63/78 zł/ha. Sytuacja ta nastąpiła w związku 

z prośbami rolników, aby zróżnicować odpłatną konserwację ze względu na wielkość powierzchni 

zdrenowanej, ilość otwartych rowów. Konserwacja otwartych rowów generuje wyższe koszty. 

Drenowanie, poza bieżącą konserwacją polegającą na odmulaniu wylotów drenarskich, ich kontroli 

i w razie potrzeby odmulenia studni drenarskich nie wymaga podejmowania żadnych działań. 

Stawka 78 zł/ha jest za tereny do utrzymania otwartych rowów – 16 km, a środki zbierane od 

rolników są tylko ze 100 ha. 

GSW Radzanów – 54 zł/ha, GSW Stupsk – 43/45 zł/ha, GSW Szreńsk – 53 zł/ha, GSW Szydłowo – 

55/58 zł/ha, GSW Wieczfnia Kościelna – 57/62 zł/ha, GSW Wiśniewo – 51 zł/ha.  

Rozmiar urządzeń objętych odpłatną działalnością Związku wynosi 708 km. 

Najbardziej efektywnym i odczuwalnym, w zakresie konserwacji urządzeń melioracyjnych dla 

użytków rolnych, są roboty związane z odmulaniem, które niestety nie znajdują odzwierciedlenia w 

wysokości uchwalanej składki członkowskiej. Środki finansowe zgromadzone ze składek 

wystarczają jedynie na zrealizowanie podstawowego asortymentu robót jakim są wykoszenia skarp 

i dna. Trzeba też pilnować terminowości, aby wykoszenia dawały pożądane efekty. 

W ostatnich latach jest położony nacisk na zwiększanie ilości robót odmulających, gdyż efekt jest 

widoczny i trwalszy. Rów odmulony wczesną wiosną daje możliwość, że na około 2-3 lata można 
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zrezygnować z koszenia. Jeśli nawet roślinność w tym czasie obrośnie rów, to mimo wszystko 

przepływ wody na dole w rowie jest zachowany.  

 

Pani Beata Raźniak- Kierownik Nadzoru Wodnego w Mławie 

Wtrąciła, że prace związane z utrzymaniem w Nadzorze Wodnym możliwe są dopiero po  

15 sierpnia. Jedynie w sytuacji, gdy Regionalna Dyrekcja Ochrony Środowiska wyda decyzję z 

innym, określonym terminem. W Nadzorze są ustalone określone terminy na dane prace i należy ich 

przestrzegać. Tak samo jest z usuwaniem tam bobrów na rzekach – od 15 czerwca do  

31 października. Rozbiórka ich w innym, niż określony termin skutkować może także problemami z 

ekologami (bóbr jest pod ochroną). 

 

Pan Paweł Ostrowski- Dyrektor Rejonowy Związek Spółek Wodnych w Mławie 

Powiedział, że problem z bobrami jest znany od wielu lat i jest to dosyć poważna sytuacja. 

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Powiedział, że radny powiatu mławskiego – Jacek Szlachta (leśniczy) wspominał w rozmowie, że 

nie długo nie będzie już problemu z bobrami, gdyż jest coraz mniej zwierzyny w lasach. Wilki, 

które nie znajdując innej zwierzyny, polują również na bobry, w związku z tym jest ich także coraz 

mniej. Trzeba mieć nadzieję, że natura sama rozwiąże problem, gdyż człowiek nie potrafi. 

 

Pan Paweł Ostrowski- Dyrektor Rejonowy Związek Spółek Wodnych w Mławie 

Wspomniał, że kilka lat temu były podjęte próby odstrzału bobra, jednak nie zostały zrealizowane.  

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Dodał, że sytuacja dotycząca odstrzału bobrów jest problemowa, gdyż myśliwi nie mają interesu 

aby tego dokonać (nie ma możliwości wykorzystania skór z bobra, problem z padliną), natomiast 

dostają takie zalecenia aby wykorzystywać limity na odstrzały.  

 

Pan Paweł Ostrowski- Dyrektor Rejonowy Związek Spółek Wodnych w Mławie 

Zaznaczył, że zauważalny jest spadek liczby bobrów.  

Dodał, że od wielu już lat gminne Spółki Wodne borykają się z problemem zatrudnienia 

wykwalifikowanej kadry pracowników w zakresie wykonywanych prac konserwacyjnych, jak 

również wykwalifikowanej kadry do nadzoru prac konserwacyjnych. Problem ten pogłębia się z 

roku na rok, co negatywnie wpływa na rozmiar, zakres oraz termin wykonywanych prac. Wiele lat 

temu był zatrudniony jeden kierownik budowy na jedną Spółkę, w chwili obecnej jest jeden na 

siedem Spółek.  

Zaznaczył, że jest także problem ze ściągalnością składek. Z ostatnich raportów wynika, że 

ściągalność składek jest na poziomie powyżej 80%, jednak te zaległości nakładają się z wielu lat i 

stanowią one kwotę ponad 300 000 zł. Były już podejmowane kroki poprzez firmy windykacyjne 

czy sąd elektroniczny, który wydaje wyroki w Lublinie. Żadne z działań nie przyniosło danych 

efektów.  

 

 

Punkt 6 

Zapytania i wolne wnioski. 

 

Pan Wojciech Krajewski- Z-ca Dyrektora Wydziału Infrastruktury, Rolnictwa i Środowiska  

Zapytał, ile długu ma rekordzista, który nie płaci składek na Spółki Wodne? 

 

Pan Paweł Ostrowski- Dyrektor Rejonowy Związek Spółek Wodnych w Mławie 

Odpowiedział, że jest to około kilkunastu tysięcy złotych. W zasadzie na dzień dzisiejszy są to 

pieniądze nie do wyegzekwowania. 
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Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Powiedział, że rolnicy nie zawsze doceniają działania Spółek Wodnych jak i Nadzoru Wodnego. 

Urządzenia melioracyjne mają służyć rolnictwu w przypadku nadmiernych opadów, ale również 

wspomagać grunty w okresie suszy.  

 

Pani Beata Raźniak- Kierownik Nadzoru Wodnego w Mławie 

Powiedział, że Nadzór Wodny w Mławie w sytuacji kiedy rolnik zgłasza dany problem, ma 

obowiązek reagować i podejmować szybko odpowiednie działania i dostosowywać je do potrzeb.  

 

Pan Paweł Ostrowski- Dyrektor Rejonowy Związek Spółek Wodnych w Mławie 

Powiedział, że nie pamięta sytuacji, żeby kiedykolwiek nawodnienia na rowach melioracyjnych 

były wykorzystywane. Owszem, były lata bardziej mokre – nie było takie potrzeby. Obecnie 

częściej występuje susza i urządzenia te mogłyby się przydać. Stan urządzeń nawadniających nie 

pozwala takiego nawodnienia prowadzić (są często niekompletne, poszczególne jego elementy są 

rozkradane).  

 

Pani Beata Raźniak- Kierownik Nadzoru Wodnego w Mławie 

Podała przykład, że w ubiegłym roku przez Państwowe Gospodarstwo Wodne Wody Polskie 

Nadzór Wodny w Mławie przeprowadzane były uzupełnienia barierek na jazie w Podkrajewie, gdyż 

zostały one skradzione. Po krótkim czasie zostały kolejne wstawione i sytuacja się powtórzyła. 

Ostatecznie został ustawiony znak. Były przeprowadzane rozmowy z sołtysami wsi, w których 

znajdują się jazy, aby w miarę możliwości obserwowali te miejsca.  

 

Pan Paweł Ostrowski- Dyrektor Rejonowy Związek Spółek Wodnych w Mławie 

Dodał, że urządzenia piętrzące, będące w Nadzorze Wodnym w Mławie są o wiele lepsze, niż na 

pozostałym terenie. Za przykład podał rzekę Orzyc, gdzie dwa duże jazy znajdujące się w 

Chmielewie i Wasiłach są w bardzo złym stanie – należą do Nadzoru Wodnego w Przasnyszu.  

 

Pan Janusz Wiśniewski- Członek Komisji 

Zapytał, czy jest możliwość uzyskania informacji z Nadzoru Wodnego w Mławie ile skarg wpłynęło 

i czego one dotyczyły? A także ile interwencji było na temat bobrów? Jak również czy Nadzór 

Wodny ma jakikolwiek udział w wydawanych decyzjach wodnoprawnych? 

 

Pani Beata Raźniak- Kierownik Nadzoru Wodnego w Mławie 

Odpowiedziała, że dokładnej liczby na chwilę obecną nie zna. Od 1 stycznia 2022 roku do  

31 grudnia 2022 roku wpłynęło 214 różnych wniosków do Nadzoru Wodnego w Mławie. W okresie 

tym nie było wiele skarg. Było sporo interwencji dotyczących bobrów, po 2-3 interwencje 

tygodniowo. Nie dawno na rzece Krupiance było likwidowanych około 7 tam bobrowych.  

Zarząd Zlewni w Ciechanowie wnioskuje do Nadzoru Wodnego w Mławie poprzez specjalny 

system – opiniowanie danego pozwolenia wodnoprawnego. Zachodzą sytuację, gdzie przed 

wydawaniem zezwolenia wodnoprawnego Zarząd Zlewni prosi Nadzór Wodny o wykonanie wizji 

w terenie, następnie Nadzór przedstawia swoją opinię i przekazuje ją do Zarządu Zlewni do 

Ciechanowa. 

 

Pan Janusz Wiśniewski- Członek Komisji 

Powiedział, że terminy oczekiwania na pozwolenia wodnoprawne są bardzo długie. Być może 

pomoc Nadzorów Wodnych w wydawaniu opinii dla Zarządu Zlewni skróci czas oczekiwań na 

decyzje wodnoprawne.   

 

Pani Beata Raźniak- Kierownik Nadzoru Wodnego w Mławie 

Dodała, że pozwoleń wodnoprawnych jest wydawanych bardzo dużo. Jest także cała masa 

dokumentów potrzebnych do wydania decyzji. Dokumenty wpływające do Zarządu Zlewni w 
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Ciechanowie przekazywane są także do Zarządu Zlewni w Nidzicy. Teren jest spory, a osób 

zajmujących się pozwoleniami jest niewiele.  

Poza tym do Nadzoru Wodnego w Mławie coraz więcej wpływa zgłoszeń np. na budowę stawu. 

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Powiedział, że powiat mławski bardzo często dotyka problem dotyczący różnych pozwoleń 

wodnoprawnych przy inwestycjach drogowych. Długi termin oczekiwania na decyzje wynika z 

niewielkiej liczby pracowników, co ogranicza możliwości przy tak bardzo dużym terenie. 

 

Pani Beata Raźniak- Kierownik Nadzoru Wodnego w Mławie 

Powiedziała, że niestety nie wszyscy wnioskodawcy składają odpowiednie dokumenty potrzebne do 

wniosku. Powoduje to także opóźnienia w wydaniu końcowej decyzji.  

Pozwolenie wodnoprawne nie jest prostą sprawą. 

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Zapytał pana Dyrektora Rejonowego Związek Spółek Wodnych w Mławie jak można ocenić stan 

techniczny różnych urządzeń melioracyjnych? 

 

Pan Paweł Ostrowski- Dyrektor Rejonowy Związek Spółek Wodnych w Mławie 

Odpowiedział, że trudno w procentach ocenić ten stan, jednakże są one w stanie dobrym.  

 

Pan Marek Linkowski- Członek Komisji 

Powiedział, że spółki wodne same się nie utrzymają. Sugerował by spróbować wystąpić o 

dofinansowanie ze środków zewnętrznych do ich funkcjonowania. W większości województwa 

mazowieckiego spółek już nie ma. Należy podjąć działania, aby nie zostały one zlikwidowane na 

terenie powiatu mławskiego. 

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Zsumował, iż bardzo dobrze, że istnieją Spółki Wodne i zajmują się terenami melioracyjnymi. Bez 

nich bardzo trudno byłoby wymagać od rolników aby sami dbali o te tereny w odpowiedni sposób i 

w odpowiednim czasie.  

 

Pan Paweł Ostrowski- Dyrektor Rejonowy Związek Spółek Wodnych w Mławie 

Podał przykład, że w latach dziewięćdziesiątych rolnicy na terenie Spółki Wodnej z gminy 

Dzierzgowo próbowali podejmować wspólne działania. W tamtych latach funkcjonował 

Wojewódzki Inspektorat Melioracji Wodnej, który prowadził nadzór nad utrzymaniem urządzeń 

melioracji wodnych. Jednak nie było takiej osoby, która wyznaczałaby zadania poszczególnym 

rolnikom. W związku z tym nie udało się rolnikom wspólnymi siłami wykonywać zadań 

związanych z melioracją. Każdy na swój sposób rozumiał zakres zadań związanych z melioracją, a 

poza tym nie każdy potrafił się dostosować do wykonywania prac w odpowiednim czasie. 

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Powiedział, że niewątpliwie jest problem z konserwacją melioracji wodnych. Ciągi wodne są nie 

tylko gminne, ale również międzygminne i rozwiązanie tej sytuacji jest trudne. 

 

Pan Paweł Ostrowski- Dyrektor Rejonowy Związek Spółek Wodnych w Mławie 

Powiedział, że w 2017 roku na etapie tworzenia prawa wodnego w zamyśle ustawodawcy mogło 

chodzić o to, aby rozwiązać Związek Spółek Wodnych, żeby wróciły one pod zarząd samorządów. 

Miało to spowodować rozwiązanie problemów dotyczących składek. Gdyby samorządy 

przyjmowały składki na meliorację, mają one możliwość egzekucji należności, więc mógłby się 

rozwiązać problem z płatnościami. Niemniej jednak nie zostało to wdrożone do realizacji.  
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Pan Wojciech Krajewski- Z-ca Dyrektora Wydziału Infrastruktury, Rolnictwa i Środowiska 

Dodał, że 10 lipca 2023 roku została zawiązana Spółka Wodna w Strzegowie, następna Spółka 

została zawiązana w Strzałkowie. 

 

Pani Beata Raźniak- Kierownik Nadzoru Wodnego w Mławie 

Zaprosiła do wzięcia udziału w akcji dnia 5 października 2023 roku, którą organizują Nadzór 

Wodny w Mławie wraz z Burmistrzem Miasta Mława - sprzątanie rzeki Seracz. Co roku są 

prowadzone przeglądy rzek i wynika z nich, że sytuacja jest straszna, ludzie bardzo zaśmiecają 

rzeki.  

 

Pan Janusz Wiśniewski- Członek Komisji 

Zapytał, czy został rozwiązany problem odprowadzenia ścieków komunalnych na rzece Seracz? 

 

Pani Beata Raźniak- Kierownik Nadzoru Wodnego w Mławie 

Powiedziała, że nie zna dokładnie tego tematu, jednak po więcej informacji zaprasza do biura 

Nadzoru Wodnego w Mławie, gdzie po zapoznaniu się z dokumentacją wyjaśni całą sytuację. 

Odnośnie zatykania nielegalnych wylotów w 2022 roku była przeprowadzana akcja, gdzie 

wszystkie wyloty nielegalne były sprawdzane i informacje z tej akcji zostały przekazane do 

Regionalnego Zarządu Gospodarki Wodnej w Warszawie. Wiele nielegalnych wylotów zostało 

zatkanych. Jednakże nie jest to prosta sprawa, należy dokładnie sprawdzić na mapach, w 

dokumentach czy dany właściciel działki ma pozwolenie na taki wylot.  

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Podkreślił, że woda to dar życia i należy się troszczyć o nią, aby jej nie zabrakło. 

 

 

Punkt 7 

Zamknięcie posiedzenia. 

 

Pan Witold Okumski- Przewodniczący Komisji 

Zamknął trzydzieste piąte posiedzenie Komisji Rolnictwa, Leśnictwa i Ochrony Środowiska, 

podziękował radnym i zaproszonym gościom za udział w posiedzeniu. 

 

 

                   Przewodniczący Komisji 

 

                    Witold Okumski 

 

 

 

 
Sporządziła: 

Agnieszka Wisińska 

25.09.2023 r. 


